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Dana Daraban (ACUE): Cred ca statul român are profilul unui client rau platnic

Sistemul bancar a fost un real sprijin pentru furnizorii de energie,  care au reusit astfel sa treaca peste

încercarea pe care au avut-o cu  implementarea unor politici de sprijinire a clientilor, statul având  profilul

unui client rau platnic, a declarat, marti, Dana Daraban,  director executiv al Federatiei Patronale a

Asociatiilor Companiilor de  Utilitati din Energie.

"Cred ca printr-un parteneriat foarte corect, si noi am spus-o si anul  trecut si am apreciat sprijinul sistemului

financiar-bancar, am reusit  sa trecem peste încercarea pe care furnizorii au avut-o în a asigura  implementarea

unor politici de stat care au fost gândite în prima parte  prost, în a doua parte s-a demonstrat ca au fost bugetate

insuficient si  cautam în continuare solutii aici. Cumva, sistemul bancar a fost un  real sprijin si daca ma întrebati

pe mine, eu cred ca a venit si dintr-o  obisnuinta. Iertati-ma ca sunt atât de directa, dar cred ca statul  român are

profilul unui client rau platnic si cumva, fiind obisnuiti cu  acest profil, pâna la urma s-a înteles ca la un moment

dat se va plati,  dar asta este profilul statului român. Sistemul bancar a sprijinit  asigurarea si pâna la urma s-a facut

parte din buna functionare a  sistemului energetic românesc", a spus Daraban la dezbaterea  "Restructurarea -

masura de prevenire a insolventei", organizata de  Financial Intelligence.

Ea a subliniat ca anul trecut a fost un an special, pretul angro al  energiei înregistrând cresteri si de 500%, în

conditiile în care, într-o  factura, ponderea cheltuielii furnizorului cu achizitia marfii este  foarte mare. Iar, în

contextul crizei din piata de energie, statul a  intervenit pentru salvarea clientilor si sprijinul clientilor de energie  si

nu pentru salvarea furnizorilor.

"Statul, din contra, s-a folosit de resursele financiare ale  furnizorilor pentru obiectivul sau final. (...) Statul român,

dupa cum  stiti, a avut vreo 16 încercari anul trecut de a pune în aplicare o  schema cât de cât functionala. În prima

faza au fost discutii nenumarate  cum sa intervenim, fiind o situatie, sa spunem asa, peste noapte, desi  anumite

semnale erau, dar magnitudinea nu a fost estimata de nimeni,  nici de mediul privat. Anumite semnale existau,

pentru ca revenirea dupa  COVID cumva aducea si o crestere a cererii si implicit o crestere a  pretului. Dar cu

razboiul din Ucraina s-a ajuns în situatii greu de  anticipat. Şi atunci ajungem cu criza globala în România unde ne

trezim  bineînteles peste noapte, la nivelul autoritatilor, cu aceasta situatie  si vrem sa intervenim foarte repede,

pentru ca vrem în demers corect sa  protejam clientii. Problema este ca în prima faza, pe stilul clasic,  ne-am dus

pe ceva foarte birocratic, au fost foarte multe întârzieri.  Furnizorul a aplicat, este obligat de lege si aplica, ca asa

este  schema, se deruleaza prin intermediul furnizorilor si sa stiti ca este  un instrument unic în Europa, si am ajuns

la situatii de întârzieri de  câteva luni de zile", a explicat Dana Daraban.

Ea a subliniat ca în aceste câteva luni furnizorul a trebuit sa continue  sa asigure aprovizionarea clientului cu

energie, dar si platile pe  lant.

"Pentru ca e ceva ce trebuie si poate se întelege mai putin: furnizorul  este cel care colecteaza banul de la client,

dar mai departe plateste  taxe, TVA, accize în functie de factura respectiva, serviciul de  distributie, serviciul de

transport, producatori. Adica îi sustinem pe  toti", a punctat directorul ACUE.
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